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BERLINI GYORS – A HÉT FŐ HÍREI HÉTFŐN 

2024. március 11. 

 

1. A német kormány bemutatta nyugdíjreformtervét 

Hubertus Heil (SPD) szövetségi munkaügyi miniszter és Christian Lindner (FDP) szövetségi 

pénzügyminiszter múlt héten mutatták be a német kormány nyugdíjreformról szóló tervezetét. Az új 

nyugdíjkoncepció fő célja a nyugdíjszint stabilizálása, amihez törvényben akarják rögzíteni, hogy a 

nyugdíj mértéke 2039-ig nem csökkenhet az átlagbér 48%-a alá. Erre többek között azért van szükség, 

mert a mostani erre vonatkozó garancia 2025-ben lejár. A nyugdíjak szintjének fenntartása érdekében 

azonban nem terveznek nyugdíjcsökkentést és a törvényes nyugdíjkorhatár emelését – mondta Heil a 

tervezet bemutatásakor. Ezt egy „szintvédelmi záradékban” is rögzítenék, ami legalább a 2039-ben 

esedékes következő nyugdíjkorrekció felülvizsgálatig lenne hatályos. Ezen biztosíték azonban azzal 

jár egyúttal, hogy középtávon a nyugdíjbiztosítási járulék emelkedni fog: 2025-ig marad a 18,6%-os 

szinten, majd 2035-ig fokozaton 22,3%-ra fog emelkedni. Ezen felül azt is szeretnék lehetővé tenni, 

hogy minél több munkaképes korú ember addig dolgozhasson, ameddig csak akar.  

Annak érdekében, hogy a nyugdíjrendszer fenntartható legyen a szövetségi kormány egy új pillért 

hoz létre a szövetségi költségvetés és a nyugdíjjárulék mellett, egy ún. generációs tőkét 

(Generationskapital), amit a tőzsdén fognak befektetni. Lindner pénzügyminiszter szerint ez egy 

paradigmaváltást jelent, mert Németországban először vezetnek be tőkefedezeti elemet az állami 

nyugdíjak finanszírozásában. Ehhez egy közjogi alapítvány számára pénzt bocsátanak rendelkezésre, 

ami majd befekteti és kezeli a forrásokat. 2024-ben ehhez 12 milliárd eurónyi hitelt venne fel a 

kormány, majd évente három százalékkal kellene növelni ezt az összeget. Emellett 2028-ig összesen 

15 milliárd eurónyi szövetségi vagyont tervez rendelkezésre bocsátani a  német kormány, és így 2030-

ra 200 milliárd eurós tőkeállományt szeretnének elérni. 

A törvénytervezet elfogadása a parlamenti nyári szünet előtt várható. Szociális szervezetek a 

bemutatást követően kritikával illették a szövetségi kormány javaslatát. Szerintük az, hogy az állam 

tőzsdén fekteti be a nyugdíjra szánt összegeket, spekulatív, illetve túl későn térülne meg.  

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

2. Konkrét állásfoglalás nélkül ért véget a tartományi miniszterelnökök és a 

kancellár konferenciája 

Ismét migrációs csúcsot tartottak a tartományi miniszterelnökök Olaf Scholz (SPD) kancellárral, 

amely ezúttal csendesen és gyorsan ért véget. A menedékkérők tartósan magas száma miatti nyomás 

alatt a szövetségi és a tartományi kormányok hosszú és kemény vita után tavaly novemberben 

https://www.zeit.de/politik/deutschland/2024-03/rente-paket-konzept-heil-hubertus-lindner-christian-bundesregierung-sozialstaat
https://www.deutschlandfunk.de/heil-und-lindner-stellen-rentenplaene-vor-102.html
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megállapodtak a Németországba irányuló migráció csökkentését célzó intézkedésekről. Múlt héten a 

kormányfők azért ültek ismét össze, hogy számot vessenek az azóta elért eredményekről. 

Összességében a politikusok úgy vélik, hogy Németország jól halad a migrációs politika 

átalakításával, bár nem számítanak a menedékkérők számának gyors csökkenésére. Scholz is 

bizakodó volt, szerinte az elmúlt hónapokban már alapvető változások indultak el, mint például 

Georgia és Moldova biztonságos származási országként való besorolása, vagy a fizetőkártyáról való 

megegyezés, amelyet a tartományok a készpénzes fizetés helyett a menedékkérők számára akarnak 

kibocsátani. A kancellár elmondta, hogy most már csak az a teendő, hogy „nem szabad hátradőlni és 

lazítani”, ha az illegális migráció korlátozásáról van szó és a tavaly novemberben elfogadott 

intézkedéseket most végre kell hajtani. 

Bár a csúcsot megelőzően különösen az Unió-pártok miniszterelnökei nevezték problémásnak a 

migrációs helyzetet, a miniszterelnökök konferenciájának elnöke, Boris Rhein (CDU) hesseni 

kormányfő elégedett volt a tanácskozással. Mindazonáltal a Michael Kretschmer (CDU) szászországi 

miniszterelnök és az Unió-pártok által már többször felvetett, a menekültek számának felső határáról 

szóló követelés ezúttal sem került be konkrétan a csúcstalálkozó állásfoglalásába. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

3. Bundeswehr: Pistorius szerint egy egyszeri biztonsági mulasztás vezetett a 

lehallgatási botrányhoz 

Az első vizsgálati eredmények szerint a Németországot az elmúlt héten megrázó lehallgatási botrány 

esetében az online megbeszélés egyik résztvevőjének egyéni alkalmazási hibája okozhatta a 

biztonsági mulasztás kialakulását – jelentette ki Boris Pistorius (SPD) szövetségi védelmi miniszter. 

A minisztérium által készített jelentés szerint az egyik, Szingapúrból bejelentkező résztvevő, nyílt, 

nem engedélyezett csatornát használt a Webex felhőszolgáltatáson keresztül folytatott egyeztetésen 

való részvételhez, amely lehetővé tette annak lehallgatását. A miniszter kiemelte, hogy az online 

értekezlet idején Szingapúr adott otthont a „Singapore Airshow” szakmai expónak, melyen az európai 

partnerországok magas rangú katonai tisztviselői is részt vettek. Az orosz hírszerző szolgálatok a 

vásár környékén feltehetőleg célzott, átfogó lehallgatási műveleteket hajtottak végre. Pistorius szerint 

így a Webex-konferenciához való hozzáférés valószínűleg „véletlen találat volt egy széleskörű 

lehallgatási művelet részeként”, egyúttal az első vizsgálatok szerint kizárható, hogy orosz kém 

közvetlenül avatkozott volna be a beszélgetésbe. Bundestag védelmi bizottsága ma rendkívüli ülés 

keretében vizsgálja majd az esetet. 

Az ARD-DeutschlandTrend felmérése alapján a németek többsége ugyanakkor támogatja Olaf 

Scholz kancellár Taurus-cirkálórakétákkal kapcsolatos nemleges döntését. Jelenleg a válaszadók 

61%-a ellenzi, hogy Németország ilyen típusú fegyvereket szállítson Ukrajnának. Ez 9%-kal több, 

mint a 2023 augusztusában készült hasonló témájú felmérés eredményeihez képest. A közvélemény-

kutatás szerint jelenleg mindössze 29% (-7% 2023-hoz képest) támogatja a cirkálórakéták átadását.  

Ezzel párhuzamosan egyre nagyobb a társadalmi támogatottsága a kötelező katonai szolgálat újbóli 

bevezetésének. A 2011-ben felfüggesztett szolgálat kérdésében a németek többsége hosszú ideig 

elutasító állásponton volt, azonban az Ukrajna elleni 2022-es orosz katonai invázió és a mai napig 

tartó háborús helyzet nemcsak a Bundeswehr modernizációjának szükségességét hozta magával, 

hanem láthatólag a társadalmi megítélés átalakulását is magával vonhatja. Az NDR nemrégiben 

https://www.tagesschau.de/inland/innenpolitik/mpk-asylpolitik-scholz-100.html
https://www.tagesschau.de/inland/innenpolitik/ministerpraesidentenkonferenz-migration-100.html
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végzett felmérése szerint a közel 20 ezer válaszadó mintegy kétharmada szükségesnek tartaná a 

kötelező katonai szolgálat valamilyen formájához való visszatérést. Emellett a válaszadók többsége 

úgy véli, hogy a Bundeswehr anyagi és személyi felszereltsége nem elegendő ahhoz, hogy egy 

esetleges támadás esetén megfelelően megvédje Németországot. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

4. David Cameron brit külügyminiszter berlini látogatása 

Március 7-én Berlinbe látogatott David Cameron brit külügyminiszter, ahol kétoldalú 

megbeszéléseket folytatott Annalena Baerbock (Zöldek) szövetségi külügyminiszterrel. A 

Bundeswehr körül kirobbant lehallgatási botrány – mely hatására brit politikusok is kritikusan 

nyilatkoztak az Ukrajnának szánt német fegyverszállítmányokról – után először találkozott vezető 

brit politikus német kollégáival. A tárgyalások középpontjában kevéssé meglepő módon az ukrajnai 

és gázai háborúk álltak. Cameron a megbeszélések és az azt követő sajtótájékoztató során elismerően 

nyilatkozott a német szerepvállalásról, ugyanakkor felhívta a figyelmet a további, kiemelt 

fegyverrendszereket is tartalmazó, katonai támogatás fontosságáról. Egyúttal arra kérte a német 

kormányt, hogy ismételten fontolja meg a Taurus-típusú cirkálórakéták átadását Ukrajnának – a 

közelmúltban Olaf Scholz kancellár többször elutasította ennek a lehetőségét, Németország harcokba 

való esetleges közvetlen bevonásával érvelve.  

Cameron álláspontja szerint minden egyes alkalommal, amikor egy új fegyverrendszer átadásáról 

döntöttek, felmerült a félelem, hogy a nyugati államok ezzel egy eszkalációt idéznek elő – 

mindazonáltal erre egyszer sem került sor. „Semmi sem akadályozhat meg minket abban, hogy 

segítsünk, amíg egy NATO-katona nem öl meg egy orosz katonát.” – jelentette ki a brit 

külügyminiszter. Saját kormányfőjével szemben Baerbock nem kívánta kizárni egy Taurus szállítás 

jövőbeni lehetőségét: „Tudja, hogy mi, a német kormány minden nap feltesszük magunknak a kérdést, 

hogy mit tehetünk még Ukrajna támogatására az orosz agresszió elleni védekezésben”. Egyúttal 

azonban hangsúlyozta, hogy a Bundestag által a múlt héten elfogadott fegyverszállításokkal 

kapcsolatos kormány indítvány esetében a „nagy hatótávolságú fegyverrendszerek” kifejezés a 

fegyverek széles körére vonatkozik, nem pedig konkrétan a Taurusra.  

A tárgyalások másik kulcstémája a gázai harcokkal kapcsolatos humanitárius katasztrófa volt. 

Mindkét miniszter egyetértett abban, hogy további azonnali humanitárius segítségre van szükség, 

melyhez elengedhetetlen a Gázai-övezethez vezető határátkelők egy részének újra nyitása. „Az izraeli 

kormánynak végre több határátkelőt kell megnyitnia a humanitárius szállítmányok előtt, és 

biztosítania kell, hogy a segélyek valóban megérkezzenek.” – jelentette ki Baerbock, aki mindemellett 

egy azonnali tűzszünet meghirdetése mellett is állást foglalt.  

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

   

5. A Szövetségi Számvevőszék veszélyben látja a német energiaellátást 

A Szövetségi Számvevőszék (Bundesrechnungshof) új, rendkívüli jelentésében kritikával illette a 

szövetségi kormányt annak az energetikai átállásban hozott döntései miatt. A szervezet szerint a 

megújuló energiák elterjedése túl lassan halad és ez felhajtja a villamosenergia árát, valamint a 

kormánykoalíció a villamosenergia ellátás területén az energetikai átállás megvalósítása érdekében 

https://www.tagesschau.de/inland/innenpolitik/taurus-abhoeraffaere-pistorius-100.html
https://www.welt.de/regionales/hamburg/article250397998/Umfrage-Starke-Unterstuetzung-fuer-die-Wiedereinfuehrung-der-Wehrpflicht.html
https://www.faz.net/aktuell/politik/ausland/baerbock-und-cameron-sprechen-ueber-gaza-und-die-ukraine-19570782.html
https://www.spiegel.de/ausland/britischer-aussenminister-david-cameron-betont-einigkeit-der-nato-partner-bei-besuch-in-berlin-a-3c253164-87d8-4c4d-8b19-25cea2893df3
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hozott intézkedései nem megfelelőek, és ezért komoly kockázatokat rejtenek magukban az 

energiapolitikai célok szempontjából. „A szövetségi kormánynak azonnal reagálnia kell, különben az 

energetikai átmenetet a kudarc veszélye fenyegeti” – áll a jelentésben. Kay Scheller, a Számvevőszék 

elnöke szerint például a szárazföldi szélenergia kiépítése messze elmaradt a tervezettől. 2023-ban 

például a ténylegesen szükséges projekteknek mindössze a felére adtak ki forrásokat, amiért nem 

reális elvárás, hogy az elmaradás 2024-ben behozható legyen. A szervezet utalt továbbá arra is, hogy 

hiányzik az energiaátállás földterületre, biológiai sokféleségre és egyéb környezeti károkra gyakorolt 

következményeinek nyomon követése is. 

A Számvevőszék szerint a megújuló energiaforrások lassú terjedése negatív hatással lehet a villamos 

energia árára. „A magas villamosenergia-árak jelentős kockázatot jelentenek Németország, mint 

gazdasági helyszín és az energiaátállás elfogadottsága szempontjából” – áll a jelentésben. 

Németországban továbbá az elmúlt években folyamatosan emelkedtek az áramárak, az EU-ban a 

legmagasabbak közé tartozik, és további áremelkedés várható. Ráadásul a hálózatok bővítése egyre 

drágább, amit a Számvevőszék szerint a kormány nem tesz átláthatóvá: 2045-ig csak a 

villamosenergia-hálózatok bővítésére több mint 460 milliárd eurós beruházási költséggel kell 

számolni. Scheller szerint ez viszont még drágábbá teszi majd az energiát. A rendkívül magas 

villamosenergia-árak ellensúlyozására a német kormány azonban többször is az állami támogatás 

lehetőségével élt, ami a jelentés szerint hamis képet festett az átállás tényleges költségeiről. Ezért a 

Számvevőszék szerint a kormány jelenleg minden tekintetben elmarad a saját maga által kitűzött 

célok elérésétől: „A biztonságos ellátás veszélybe került, az áram drága, miközben a szövetségi 

kormány képtelen átfogóan felmérni az energetikai átállásnak a tájra, a természetre és a környezetre 

gyakorolt hatását” – mondta Scheller. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

6. Szélsőbaloldaliak támadták meg a Tesla brandenburgi gyárának 

áramellátását 

Bő két évvel ezelőtt nyitotta meg kapuit Brandenburgban az egyetlen európai Tesla gyár, amelynek 

közelében múlt héten kigyulladt egy villanyoszlop, amely nem csak áramszünetet okozott a gyárban 

leállítva ott a gyártást és termelést, de a környező lakókat is érintette. A mintegy 12.500 főt 

foglalkoztató Tesla-üzemet az esetkor evakuálták, és a termelést azonnal leállították. A vállalat ezért 

„magas, kilenc számjegyű” gazdasági veszteségre számít a mintegy egyhetes leállás miatt. 

A tűzgyújtást egy baloldali szélsőséges csoport, a Vulkán Csoport (Vulkangruppe) vállalta magára 

egy beismerő levélben, amelyben szélsőséges kizsákmányolással vádolják a céget és a gyártelep teljes 

megsemmisítését követelik. 

Nancy Faeser (SPD) szövetségi belügyminiszter elítélte a támadást: „Az elektromos infrastruktúránk 

elleni ilyen támadás súlyos bűncselekmény, amelyet semmi sem igazolhat”. Robert Habeck (Zöldek) 

szövetségi gazdasági miniszter is gyors nyomozást és felelősségre vonást sürgetett. „Az erőszak és a 

szabotázs nem lehet a konfrontáció eszköze” – mondta a Zöldek politikusa. A Tesla vezérigazgatója, 

Elon Musk is reagált az esetre: „Ezek vagy a világ leghülyébb öko-terroristái, vagy azoknak a bábjai, 

akiknek nincsenek jó környezetvédelmi céljaik. A fosszilis üzemanyaggal működő járművek helyett az 

elektromos járművek gyártásának leállítása rendkívül ostoba dolog” – írta Musk az X-en.  

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

https://www.tagesschau.de/inland/innenpolitik/energiewende-rechnungshof-kritik-100.html
https://www.welt.de/wirtschaft/plus250446880/Energiewende-Vernichtender-Sonderbericht-des-Bundesrechnungshofes.html
https://www.handelsblatt.com/unternehmen/industrie/brandanschlag-auf-tesla-fabrik-bis-ende-naechster-woche-ohne-strom/100020825.html
https://www.tagesschau.de/inland/gesellschaft/tesla-werk-stromausfall-brandstiftung-104.html
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7. Az MCC és a Magyar-Német Intézet hírei 

Rendezvényajánló 

A rendszerváltás óta eltelt három és fél évtizedben világunk gyorsan és drasztikusan változott meg. 

A keleti blokk 1989/90-es, valamint a Szovjetunió 1991-es összeomlása teljesen új világpolitikai 

konstellációt hozott létre. A hidegháború vége után az emberek még hittek a demilitarizációból és az 

általános demokratizálódásból származó béke lehetőségében, de a világpolitika megrázó eseményei 

hamarosan véget vetettek ennek a reménynek. E téma megvitatására előadással egybekötött 

pódiumbeszélgetést szervezünk „Az illúziók vége - világpolitikai változások 1990 óta” címmel 

Prof. Dr. Hans-Christof Kraussal, a Passaui Egyetem Újkori és Kortárs Történelem Tanszékének 

vezetőjével 2024. március 20-án 17.00 órától az MCC Scrutonban.  

További információért és regisztrációhoz kattintson Intézetünk honlapjára. 

 

Cikk- és interjúajánló 

Kutatási vezetőnk, Dobrowiecki Péter az Infostart - InfoRádió műsorában nyilatkozott a német 

lehallgatási botrány következményeiről. 

A teljes interjú meghallgatásához kattintson az InfoRádió honlapjára. 

 

Erdogan proxipártja lehet a DAVA Németországban? Erről a kérdésről nyilatkozott Bauer Bence, 

Intézetünk igazgatója a Hit Rádió közéleti műsorában. 

A teljes interjú meghallgatásához kattintson a Hit Rádió Youtube-csatornájára. 

 

A nyilvánosságra került lehallgatási botránytól függetlenül ma már csak minden negyedik német 

látja úgy, hogy az állam ellátja feladatát, mondta el kutatási vezetőnk, Dobrowiecki Péter a 

Magyar Nemzetnek. 

A teljes cikk elolvasásához kattintson a Magyar Nemzet honlapjára. 
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